
Ministeren for videnskab, teknologi og udvikling

3. juni 2010

Ministeriet for Videnskab 

Teknologi og Udvikling

Bredgade 43

1260 København K

Telefon 3392 9700

Telefax 3332 3501

E-post vtu@vtu.dk

Netsted www.vtu.dk

CVR-nr. 1680 5408

Sagsnr. 10-076689

Dok nr. 1387980

Side 1/1

  
Kommunaludvalget
Folketinget
Christiansborg
1240 København K

Som svar på KOU alm. del spørgsmål 153 fremsendes hermed mit talepapir fra 
samrådet i Kommunaludvalget tirsdag den 1. juni 2010 vedrørende Lindholm. 

Med venlig hilsen

Charlotte Sahl-Madsen

Kommunaludvalget 2009-10
KOU alm. del Svar på Spørgsmål 153
Offentligt
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Samråd (åbent) i Folketingets Kommunaludvalg tirsdag den 1. juni 2010 
vedr. Lindholm – KOU – alm. del – spørgsmål T

DET TALTE ORD GÆLDER

Spørgsmål:
Ministeren bedes redegøre for, hvad regeringen/ministeren vil foretage sig for at 
fastholde forskningscentret på øen Lindholm og redde forskerarbejdspladserne i 
udkantområdet. 

Svar:
Dertil vil jeg sige, at Danmarks Tekniske Universitet for tiden arbejder med en 
større campusplan, hvorefter universitetets aktiviteter samles på færre adresser. 
DTU undersøger blandt andet mulighederne for at flytte universitetets Afdeling 
for Virologi fra øen Lindholm. 

Baggrunden er efter det oplyste fra DTU forskningsmæssige og økonomiske hen-
syn.

DTU har oplyst, at forskningsaktiviteterne på øen kan gennemføres med færre 
omkostninger på en anden lokalitet, ligesom der vil være bedre faglig synergi ved 
at samlokalisere aktiviteterne på Lindholm med DTU’s øvrige forskningsmiljøer.

DTU oplyser, at DTU ved at flytte de nuværende aktiviteter på Lindholm til 
Lyngby Campus skønner at kunne opnå driftsbesparelser på ca. 25 mio. kr. om 
året.

DTU oplyser, at en flytning af aktiviteterne på Lindholm til Lyngby Campus 
primært vil generere øget faglig synergi i forbindelse med DTU Systembiologi, 
DTU Nanotech, DTU Kemiteknik, DTU Informatik, DTU Matematik og DTU 
Food.

I den forbindelse vil jeg gerne understrege, at sammenlægningerne af universite-
ter og universiteter og sektorforskningsinstitutioner i 2006 blev gennemført netop 
for at opnå en styrkelse af forskningsmiljøerne og også sikre en fortsat kompetent 
myndighedsbetjening bl.a. på baggrund af synergieffekter.

DTU har endnu ikke truffet en beslutning om den fremtidige placering af Afde-
ling for Virologi.

DTU’s direktion har truffet en principbeslutning om at samle DTU Veterinærin-
stituttet. 

En beslutning om den fremtidige lokalisering af DTU Veterinærinstituttet, herun-
der aktiviteterne, som nu findes på Lindholm, forventes truffet af DTU i septem-
ber måned i år. 

En realisering af beslutningen kræver en længere proces, der inkluderer afklaring 
af lokalisering og bygningsvalg, indhentning af myndighedsgodkendelser, herun-
der gennemførelsen af VVM-procedure.
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Hvis DTU ønsker at flytte aktiviteterne på Lindholm, skal der opføres et erstat-
ningsbyggeri på en af DTU’s øvrige adresser, og det skal selvfølgelig indpasses i 
en samlet plan for DTU’s lokaliserings- og bygningsmæssige udvikling. 

Og som det er nævnt i tidligere svar, hvis planen koster mere end 100 mio. kr. 
vender vi tilbage til Finansudvalget med det spørgsmål.

Så vil jeg gerne understrege, at universiteterne har selvstyre. 

Beslutninger, der vedrører universiteternes bygninger, træffes altså af det enkelte 
universitets bestyrelse. 

Det følger af selvstyret, at det er bestyrelsens opgave at forvalte universitetets mid-
ler sådan, at de bliver til størst mulig gavn for universitetets formål. 

DTU er en selvejende institution inden for den offentlige forvaltning, og besty-
relsen er universitetets øverste myndighed.

DTU disponerer frit inden for sit formål ved anvendelse af tilskud, indtægter og 
kapital under ét. 
Det er selvfølgelig en betingelse, at DTU overholder tilskudsbetingelser og di-
sponeringsregler og varetager de opgaver, der er givet tilskud til. 

Som minister så kan jeg alene gribe ind, når der er tale om retsstridige forhold.

Så jeg kan og må ikke gøre noget ved DTU’s beslutning i denne sammenhæng. 

Det er DTU’s opgave at drive forskning og forskningsbaseret uddannelse på hø-
jeste internationale niveau. 

Hensigten med den proces, DTU nu har sat i gang, er at skabe de bedste rammer 
for DTU Veterinærinstituttet herunder Afdeling for Virologi. 

Det er en vurdering, som DTU selv bedst foretager. Og jeg må sige, at jeg i den 
sammenhæng har fuld tillid til DTU’s ledelse.

Universiteternes selvstyre er afgørende, og jeg mener, at vi bør respektere det be-
slutningsrum, en meget bred kreds af parter i Folketinget således har givet universi-
teterne. 

Og det er mit indtryk, at der stadig er bred politisk opbakning til universiteternes 
selvstyre.

Også i et vanskeligt spørgsmål som det, vi står over for her, hvor universitetets be-
slutning kan medføre, at forskerarbejdspladser og andre arbejdspladser flyttes fra 
Sydsjælland. 
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Jeg har stor forståelse for, at spørgsmålet om Lindholms fremtid er noget, man er 
bekymret for i lokalområdet. 

Og jeg vil gerne understrege, at regeringen er meget optaget af, at mulighederne for 
vækst og erhvervsudvikling skal være gode i hele landet. 

Det indebærer, at regeringen også er meget opmærksom på spørgsmålet om, hvor-
dan vi skaber vækst og arbejdspladser i det man med et med et lidt dårligt udtryk 
kalder udkantsområderne. 

Regeringen har derfor gennemført en række initiativer rettet mod udkantsområ-
der. 

Her kan jeg nævne Grøn Vækst 2.0., der skal forbedre landbrugets og fødevare-
sektorens vækstvilkår

Og som led i aftalen om fordelingen af globaliseringsreserven er der oprettet en 
Fornyelsesfond på i alt 760 mio. kr. i perioden 2010-2012, de midler skal styrke 
erhvervsmæssig omstilling i udkantsområder.

Som det er omtalt har regeringen netop offentliggjort en ny bredbåndsmålsætning 
for hele Danmark, hvor målet er, at alle i Danmark skal have adgang til mindst 
100 Mbit/s i 2020..

Hertil kommer, at regeringen i sit Arbejdsprogram 2020 annoncerer et nyt regio-
nalpolitisk udspil – Danmark i balance. 
Jeg tror, at det er vigtigt at se fremad. 

Det er jo ikke udelukket, at bygningerne på Lindholm kan anvendes til noget an-
det.

Måske rummer Lindholm nogle nye og spændende muligheder. 

Der er flere eksempler på områder/bygninger, der har fået ny funktion og nye ar-
bejdspladser efter en nedgang eller lukning. 

Jeg vil gerne slutte af med at understrege, at de danske universiteter jo i høj grad 
bidrager til at fremme vækst og velfærd. 

Derfor skal Danmark skal have den bedst mulige forskning og uddannelse, hvis 
vi skal klare os i den globale konkurrence. Også derfor skal universiteterne have 
selvstyre.

Som nævnt har jeg tillid til, at universiteternes ledelse træffer beslutninger, der 
forvalter universitetets midler sådan, at de bliver til størst mulig gavn for univer-
sitetets formål.

Det gælder også i forbindelse med en eventuel flytning af DTU’s aktiviteter på 
Lindholm 
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Vi skal så koncentrere os om at skabe vækst og beskæftigelse i hele landet – også 
i landets udkantsområder med bl.a. de midler, jeg har nævnt.

Til sidst vil jeg til udvalgets orientering nævne, at Hr. Flemming Bonne i går stil-
lede yderligere en række spørgsmål om bl.a. forskellige økonomiske forhold om 
DTU’s afdeling for Virologi på Lindholm. Nogle af spørgsmålene kræver, at vi 
indhenter oplysninger fra DTU. Ligeså snart vi har dem, vender vi tilbage.


